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Vážení spoluobčané,
děti nám už opět usedly do školních lavic 
a to nám naznačuje, že prázdniny a léto 
jsou již minulostí. V letošním roce jsme 
na základní škole přivítali patnáct nových 
prvňáčků, bylo mi ctí se s nimi pozdravit 
a sledovat jejich prvotní nadšení. Rád bych 
všem žákům, rodičům i učitelům jak v zá-
kladní, tak i v mateřské škole, popřál jmé-
nem obce vše nejlepší do nového školního 
roku, hodně trpělivosti a pokud možno 
úsměvu a dobré nálady na všech stranách.
Dovolte mi zavzpomínat na uplynulé letní období a proběhlé kultury 
v Luké anebo v našich místních částech. Touto cestou bych rád poděko-
val všem organizátorům za pořádání a práci kolem příprav jednotlivých 
akcí. Z těch největších bych chtěl vyzvednout vydařený rodácký sraz 
v naší obci Luká, na kterém se podílely všechny spolky našich obcí. 
Velké poděkování patří i dobrovolníkům z řad našich občanů a to jak 
u samotných příprav, tak i pozdějšímu úklidu po akci. Děkuji Vám. Podě-
kování také patří jak sestrám karmelitkám za jejich práci pro naše děti, 
tak i týmu děvčat na našem obecním táboře, kterého se v letošním roce 
z účastnilo přes čtyřicet dětí.
Během teplých letních měsíců se nám podařilo realizovat plánované 
investiční záměry, a to zrekonstruovat naši knihovnu v Luké, rekon-
strukce proběhla i u části sociálního zařízení a šaten v základní škole 
a rozběhla se i výstavba chodníků v obci Luká. Chtěl bych Vás poprosit 
o toleranci a shovívavost při této výstavbě. Jsme si vědomi, že některé 
naše občany bude tahle stavba dočasně omezovat. Děkujeme Vám za 
pochopení.
V září a říjnu proběhne investiční záměr na vybudování parkovacích 
stání u místního hřbitova. Budeme se ve spolupráci s dodavatelskou fir-
mou snažit, aby celá akce byla dokončena do konce října. Naším cílem 
je, aby byl co nejméně omezen provoz ke hřbitovu v období připome-
nutí památky zesnulých.
V současné době probíhá řízení pro stavební povolení na investiční zá-
měry obce na příští rok. Cesta je docela zdlouhavá a to je dáno změnou 
stavebního zákona a zahlcením stavebních úřadů, ale i tak pevně věřím, 
že to snad vše dobře dopadne a budeme připraveni na plánované in-
vestiční výstavby na Ješově, v Javoříčku, Veselíčku a penzionu pro seni-
ory a výstavbě nových rodinných domů v Luké. 
Závěrem tohoto úvodního slova bych Vás chtěl požádat o účast na 
zasedání obecního zastupitelstva, ať víte, co se děje a chystá v našich 
obcích. Dovolte mi, abych Vám popřál ještě co nejvíce slunečných a tep-
lých podzimních dnů a k tomu pevné zdraví, než nás navštíví zima.

Jan Burian
starosta našich obcí

Analýza hospodaření
  náklady r. 2023 výnosy (poplatky) r. 2023

voda  1. 098.061,- 651.819,15

splašková  1.015.351,10 624.714
kanalizace

odpadové 967.524,93 408.011
hospodářství

Nabídka volného bytu v DPS Luká
Nabízíme k pronájmu byt 2 + kk v DPS Luká. 

Zájemci musí splňovat podmínky přijetí.



Usnesení z 15. zasedání Zastupitelstva 
obce Luká,

konaného dne 17.7.2024

1.  Zastupitelstvo obce Luká určuje ověřovateli zápisu p.  Sasáka 
a p. Pluháčka  a zapisovatelem p. Šimíčkovou. Za členy návrhové komi-
se schvaluje p. Kováře M., Bc. Navaru a Ing. Spáčila PhD.
2.  Zastupitelstvo  obce  Luká  bere  na  vědomí  kontrolu  plnění  usne-
sení  z minulého  zasedání zastupitelstva obce Luká
3. Zastupitelstvo obce Luká schvaluje podání žádosti o podporu pod 
názvem „Zvýšení bezpečnosti pěší dopravy v obci Luká – objekt SO 
103“ do 60. výzvy IROP - DOPRAVA - SC 5.1. (CLLD)“.
4. Zastupitelstvo obce Luká po projednání protokolu o jednání hodnotí-
cí komise na veřejnou zakázku „Zvýšení bezpečnosti pěší dopravy v obci 
Luká – objekt SO 103“ vybralo k realizaci veřejné zakázky dodavatele 
Jan Lakomý, č.p. 122, 783 24 Luká, IČ: 73953903, za cenu 4.498.996,20 
Kč bez DPH a pověřuje starostu obce podpisem smlouvy o dílo.
5. Zastupitelstvo obce Luká bere na vědomí závěrečný účet za rok 2023 
Mikroregion Litovelsko.
6. Zastupitelstvo obce Luká schvaluje dodavatele „Místní energetické 
koncepce“ firmu DEKPROJEKT s.r.o., IČO: 27642411, se sídlem Tovární 
915/40, 779 00 Olomouc, za cenu 405.000 Kč/bez DPH a pověřuje sta-
rostu obce podpisem této smlouvy.
7. Zastupitelstvo obce Luká schvaluje přijetí individuální dotace z roz-
počtu Olomouckého kraje 2024 v oblasti kultury, ve výši 35.000,-- Kč, 
na akci „Pietní akt Javoříčko“. Zastupitelstvo obce Luká schvaluje před-
ložený návrh smlouvy o poskytnutí individuální dotace z rozpočtu Olo-
mouckého kraje 2024 v oblasti kultury a pověřuje starostu obce podpi-
sem této smlouvy.
8.  Zastupitelstvo obce Luká  schvaluje zveřejnění záměru na směnu 
pozemků. Pozemky obce  Luká par.č.  802/14 o výměře 7984 m2, lesní 
pozemek, par.č. 802/15 o výměře 2129 m2, lesní pozemek par.č.  747/8  
o  výměře  1229  m2,  orná  půda  a  par.č.  747/6  o  výměře  970  m2,  orná  
půda  za  lesní pozemky par.č. 81 o výměře 2744 m2, par.č. 80 o výměře 
4416 m2, par.č. 425/10  o výměře 2099 m2, par.č. 68/2 o výměře 1296 m2 
a par.č. 428/2 o výměře 2338 m2 vše v k.ú. Luká, obec Luká. Na pozemky 
bude vytvořen cenový odhad.
9.  Zastupitelstvo  obce  Luká  schvaluje  napojení  vodovodní  a  ka-
nalizační  přípojky  k RD  parc.  č. 154/143, dle předložené projektové 
dokumentace.
10. Zastupitelstvo obce Luká schvaluje Smlouvu o zřízení věcného bře-
mene – služebnosti č. IZ-12-8003564/VB/001 s firmou ČEZ Distribuce, 
a. s., IČO 24729035, se sídlem Teplická 874/8, Děčín, zastoupená firmou 
EMONTAS, s.r.o., IČO: 25883551, se sídlem Jiráskova 1273/7A a pověřuje 
starostu obce podpisem této smlouvy.
11. Zastupitelstvo obce Luká schvaluje Plán společných zařízení ke kom-
plexním pozemkovým úpravám v k.ú. Březina.
12. Zastupitelstvo obce Luká schvaluje Darovací smlouvu s Olomouc-
kým krajem, IČO:60609460, se sídlem Jeremenkova 1191/40a, 779 00 
Olomouc, kterou obec bezúplatně nabývá pozemek par.č. 951/59, o vý-
měře 11 m2, který byl geometrickým plánem č. 451-507/2023 ze dne 10. 
11. 2023, oddělen od pozemku parc. č. 951/55 v k.ú. a obci Luká.  
13. Zastupitelstvo obce Luká schvaluje Rozpočtovou změnu č. 6/2024. 
14. Zastupitelstvo obce Luká schvaluje dodavatele na „Projektová 
dokumentace a inženýrská činnost a akci  - Přístavba sportovní haly, 
multifunkční hřiště a parkoviště“, firmu  AGP projekční atelier s.r.o., 
IČO28643143, se sídlem Jungmannova 153/12, 779 00 Olomouc, za cenu 
1.146.567 Kč/bez DPH a pověřuje starostu obce podpisem smlouvy.

Jan Burian           Ing. Daniel Spáčil, PhD.
Starosta             místostarosta
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Usnesení z 14. zasedání Zastupitelstva 
obce Luká,

konaného dne 17.6.2024

1. Zastupitelstvo obce Luká určuje ověřovateli zápisu p. Pluháčka 
a p. Kováře J.  a zapisovatelem p. Šimíčkovou. Za členy návrhové komi-
se schvaluje Ing. Spáčila, Bc. Navaru a p. Kováře M.
2.  Zastupitelstvo  obce  Luká  bere  na  vědomí  kontrolu  plnění  usne-
sení  z minulého  zasedání zastupitelstva obce Luká
3. Zastupitelstvo obce Luká schvaluje dodavatele na akci „Vybavení od-
borných učeben ZŠ Luká pro kvalitnější výuku“:
a) dodávka a instalace nové a nepoužité AV/ICT  techniky firmu  Z + M 
Partner, spol. s.r.o., IČO: 26843935  se  sídlem  Valchařská  3261/17,  702  
00  Ostrava  za  cenu  dle  cenové  nabídky  2.173.375Kč/bez DPH
b) dodávka a instalace nového a nepoužitého nábytku firmu  Santal, 
spol. s.r.o.  IČO:  42408121, se sídlem Valchařská 3261/17, 702 00 Ostrava, 
za cenu dle cenové nabídky 1.816.483 Kč/bez DPH. Zastupitelstvo obce 
Luká pověřuje starostu obce k uzavření smluv s dodavateli.
4. Zastupitelstvo obce Luká schvaluje rozpočet v částce 200.000 Kč na 
akci „Sraz rodáků obce Luká a oslava 130 let založení SDH Luká“
5.  Zastupitelstvo obce Luká  odkládá  projednání  záměru na prodej  
části pozemku  par.č. 154/133 a 154/54 v k. ú. Luká, obec Luká 6. Zastu-
pitelstvo obce Luká schvaluje přijetí dotace z rozpočtu Olomouckého 
kraje v rámci „Programu na podporu JSDH“, dotační titul č. 1, Dotace 
na pořízení, technické zhodnocení a opravu požární techniky, nákup 
věcného vybavení a zajištění akceschopnosti JSDH obcí Olomouckého 
kraje 2024, ve výši 18.000,-- Kč s určením pro JSDH Ješov. Zastupitel-
stvo obce Luká schvaluje předložený návrh smlouvy o poskytnutí do-
tace v rámci „Programu na podporu JSDH“, dotační titul č. 1, Dotace 
na pořízení, technické zhodnocení a opravu požární techniky, nákup 
věcného vybavení a zajištění akceschopnosti JSDH obcí Olomouckého 
kraje 2024 a pověřuje starostu obce podpisem této smlouvy.
7. Zastupitelstvo obce Luká schvaluje přijetí dotace z rozpočtu Olo-
mouckého kraje v rámci dotačního programu „05_01_Program podpo-
ry kultury v Olomouckém kraji v roce 2024“, ve výši 39.000,-- Kč, na 
akci „Sraz rodáků obce Luká a 130. výročí založení SDH Luká“. Zastu-
pitelstvo obce Luká schvaluje předložený návrh smlouvy o poskytnutí 
dotace v rámci dotačního programu, 05_01_Program podpory kultury 
v Olomouckém kraji v roce 2024“ a pověřuje starostu obce podpisem 
této smlouvy.
8. Zastupitelstvo obce Luká bere na vědomí Územní studii – nové sta-
vební pozemky v k.ú. Luká. 
9.  Zastupitelstvo  obce  Luká  schvaluje  dodavatele  projekčních  prací  
a  zpracování  studie  na  akci „Přístavba sportovní haly, multifunkční 
hřiště a  parkoviště“  firmu AGP Projekční atelier s.r.o., se sídlem  Jung-
mannova  153/12,  Olomouc,  IČO:  28643143,  za  cenu  142.560,-  Kč/bez  
DPH,  dle předložené cenové nabídky. 
10. Zastupitelstvo obce Luká schvaluje Rozpočtovou změnu č. 5/2024. 
11.Zastupitelstvo obce  Luká bere na vědomí Rozpočtovou změnu 
č. 4/2024 schválenou starostou obce. 
12.  Zastupitelstvo obce Luká schvaluje poskytnutí příspěvku na akci 
„Oslava 55 let fotbalu v Luké“, spolku FK Luká ve výši 10.000 Kč.
13.  Zastupitelstvo obce Luká schvaluje  poskytnutí finančního daru cha-
ritativní cyklojízdě Na kole dětem v částce 2.000 Kč.
14.  Zastupitelstvo  obce  Luká  bere  na  vědomí  schválený  závěrečný  
účet  DSO  Region  Moravská cesta za rok 2023.

Jan Burian           Ing. Daniel Spáčil, PhD.
Starosta             místostarosta
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Tábor sester karmelitek

Začátek letních prázdnin v Luké byl ve znamení příměstského tábora 
pořádaného sestrami karmelitkami a jejich přáteli. Od 1. do 6. července 
měly děti z Luké a okolí možnost se zapojit do poutavého příběhu vzni-
ku středověké obce Luká pod vedením vladyky Artleba ze Stařechovic.
Každý den se před SVC objevi-
ly v dobových kostýmech rytíři 
a stavitelé, komtesy a bylinkářky 
a nové městečko utěšeně rostlo 
– společně jsme postavili sta-
tek, hospodu, kostel a radnici. 
Jelikož si na Lukou brousili zuby 
Turci, opevnili jsme ji pevnými 
hradbami.
Artleb byl s prací svým podda-
ných převelice spokojen a po každé stavbě jim odevzdal část erbu no-
vého městečka.
Na náměstíčku bylo rušno jako v úlu, vladyka si zde často ostře vymě-
ňoval názory se svým starším bratrem Boleslavem, kterému bylo líto 
zlatých dukátů na stavbu, nejraději je totiž utrácel v hospodě u karet. 
Jejich roztržka vyvrcholila na celodenní výpravě Terezským údolím, kde 
Artlebovi poddaní objevili doupě Boleslavovy družiny a rozzuřený Bo-
leslav jim na oplátku zkonfiskoval vzácnou léčivou bylinku. Strhl se lítý 
boj, který skončil porážkou Boleslava, u kterého se našla nejen bylinka, 
ale i lahvičky se živou vodou tolik potřebné k dokončení kostelíčka. Zdr-
cený Boleslav se podřídil svému bratrovi, s tím však nesouhlasila část 
jeho družiny, která se tajně vypařila.
Následující den i přes všechna opatření do městečka pronikli Bolesla-
vovi odpadlíci a unesli samotného Artleba. Jeho věrní naštěstí nelenili 
a za husté tmy se vydali na jeho záchranu. Povedlo se jim ho najít svá-
zaného v lese, pak se museli ještě utkat s únosci, ale vše naštěstí dobře 
dopadlo. Nebezpečí však nebylo ještě zažehnáno, v Luké se pro změ-
nu objevili Turci chtiví plenění. Artleb a jeho poddaní byli už naštěstí 

vycvičeni a i tento útok 
slavně odrazili.
Poslední den spokoje-
ný Artleb předal svým 
občanům kompletní 
erb města Luká a každý 
dostal zakládací listinu 
s pečetí. Rodiče pak 
měli možnost obdivo-
vat dokončené městeč-
ko, ochutnat mátovou 
šťávu a koláčky a od-
nést si domů pytlíčky 

s bylinkami a hliněné nádobky, vše vlastnoručně vyrobené svými po-
tomky. Společně jsme si zazpívali Civitas Luká pulchra est a další písně, 
které se děti naučily zpaměti.
Tábor jsme ukončili v sobotu večer u ohně s pečeným masem a dalšími 
dobrotami.

Děkujeme za účast a těšíme se na příští rok!

Javoříčko

Ahoj z Javoříčka!
Hlavní turistickou sezónu máme úspěšně za sebou. Žádné přesné sta-

tistiky nevedeme, ale dle počtu vydaných účtenek v našem bistru a dle 
připravených jídel se jednalo opět o rekord v návštěvnosti našeho are-
álu. Děkujeme! 
Zrekonstruovaná zahrada s miniaturami a se zahradním barem 
(i s barmankou) se staly opravdu vyhledávaným místem. Téměř každý 

návštěvník si zde pořídil fotku s naší bar-
mankou, s hradem Bouzov nebo s krteč-
kem a se pštrosáky. Zaznamenali jsme 
rovněž více cyklistů, kteří se nebáli kopců 
do Javoříčka a zařadili náš areál ke svým 
letním cílům.  
Běhém léta jsme uspořádali několik akcí, 
např. „zmrzlina za vysvědčení“, slav-
nostní otevření zahradního baru nebo 
řízenou degustaci vín. Největší událostí 
byl třetí ročník charitativního Gulášobra-
ní. Letos vařilo 15 týmů kuchtíků a mohli 
jsme ochutnat 10 druhů gulášů. Hlavním 

kuchařem se stali plastikáři z Chuchelné u Opavy. Motem akce je „Gu-
lášobraní, vaříme pro dobrou věc“. A to byl přesně náš cíl, získat co 
nejvíce finančních prostředků pro malou Arianku, která v životě nemě-
la zatím moc štěstí. Díky prodeji 
gulášů, tombole, dražbě a vý-
těžku z bistra jsme společnými 
silami přispěli 72.000 Kč na její 
lečení. Budeme se snažit, aby 
příští rok měla akce ještě atrak-
tivnější program, a mohli jsme 
tak opět pomoci dobré věci.
V bistru si naši brigádníci pořád-
ně zavařali. Kromě tradičních smažených jídel připravili více jak 2000 ks 
burgerů. Rozhodli jsme se proto, že 14. 9. uspořádáme první miniBUR-
GERFEST. Akci si vzali pod záštitu Zuzka s Bobem, kteří pro milovníky 
tohoto jídla nachystají minimálně 8 druhů burgerů, od klasiky s hově-
zím masem až po pštrosí nebo vegeteriánský. Kompletní menu brzy 
zveřejníme. Nabídku dobrot doplníme o barové kotejly a cukrárnu. Akci 
lze spojit s Javoříčským véšlapem, jenž pořádají naši kolegové z Bou-
zovské vrchoviny. 

Od 25. 10. do 29. 10. se uskuteční první 
ročník LUCERNAFESTu. V naší okrasné 
zahradě rozsvítíme kolem stovky růz-
ných luceren a lucerniček. Doprovod-
ným programem budou typické zvě-
řinové hody. Jelikož bude již podzim 
v plném proudu, posezení plánujeme 
u krbových kamen v prostorách školy. 
Více o této akci budeme reportovat na 
našich sociálních sítích. 

Ať se Vám všem daří! 
Igor Javko 
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Knihovna

Milí čtenáři,
místní knihovna v Luké je po rekonstrukci opět otevřena, a to každý 
čtvrtek od 17:00 do 19:00. Nabízí knihy všech žánrů pro děti i dospělé, 
českou a světovou beletrii i naučnou literaturu. Vybrat si může každý. 
Některé z knih jsou naší knihov-
ně pouze zapůjčené a po čase 
se obměňují za jiné. Přijďte se 
sami podívat a nepropásněte 
tak příležitost některou z nich si 
vypůjčit a přečíst.
„Knihy jsou pro lidi tím, čím jsou 
pro ptáky křídla.“ – John Ruskin
Každý čtvrtek od 17:00 do 17:30 
je pro nejmenší děti otevřen kroužek Čtení do ouška – předčítání zná-
mých dětských příběhů. Děti si mohou přinést vlastní polštářek nebo 
plyšového kamaráda, aby se jim poslouchalo pohodlněji. Na prvním 

Čtení do ouška, uskutečněném 29. srpna, jsme cestovali s Maxipsem 
Fíkem do světa. Další pohádkové příběhy jsou pro děti překvapením, 
tak neváhejte a přidejte se k nám. 

Šárka Vysloužilová

Lukovský  SOKOL

    Každá vesnice žije svým zvláštním životem. Je až s podivem, že jednu 
vesnici od druhé odděluje jen potok, cesta či kopec a v každé se vede 
úplně odlišný život od té druhé. 
    Koncem 19. a počátkem 20. století určovaly ráz naší vesnice 3 fe-
nomény a to: škola, kostel a hospoda. Nejvlivnější z nich v Luké tehdy 
byla hospoda. Ta určovala ráz tehdejšího života. Tehdy se hodně pilo a 
to za peníze, naturálie, „tchoře „ a velmi často na dluh. Sedláci chudli, 
hospodští bohatli. Odprodávalo se pole od statků, děti trpěly hladem. 
V hospodách bylo neustále živo. Nebylo dne, kdyby nebylo vidět opilé-
ho člověka, někdy i několik. To vše vedlo k pokleslým mravům. Kostel? 
Do kostela šli se pomodlit, vyslechnout kázání, ale jinak si žili dále po 
svém. A škola? Ta byla podle představ většiny obyvatelstva úplně zby-
tečná, jen podle nich sloužila k trápení ducha. Podle toho také vypadal 
tehdejší život. Taneční zábavy se neobešly bez rvaček, dalších násilnos-
tí a furiantství.
Když přišel v té době na školu nový řídící učitel Jakub Dostál, postěžo-
val si ve školní kronice:“Všeobecná pustota mravů…. Za kořalku třeba 
i duši.“
    K postupné změně v životě obyvatel Luké došlo po roce 1904, kdy do 
vesnice přišel nový farář P. Antonín Benýšek. Ten v následujícím roce 
zakládá odbor Národní jednoty. Ta pořádá přednášky, večírky, zábavy 
výlety a buduje první knihovnu v obci. Jaký to musel být pro místní záži-

tek, když se ve vesnici hrálo první divadelní představení. Též škola pod 
vedením nového řídícího učitele Jakuba Dostála oslabuje vliv hospod, 
lidé začínají více přemýšlet. Několik mladých chlapců odchází studovat 
a ti své poznatky přenášejí především mezi své vrstevníky. Vyvrchole-
ním těchto snah bylo založení Tělocvičné jednoty Sokol (viz příloha).
Dr. Miroslav Tyrš : „Kdo nejde vpřed, zůstává zpět ve světe, jež usilovně 
vpřed se ubírá. Stojaté vody v hnilobu přechází“
1911- založení Sokola, 39 členů (viz příloha)
1912 – VI. slet všesokolský v Praze, 12 účastníků, z nich 2 cvičící. Sbírka 
mezi členy Sokola na finanční příspěvek pro nemajetné účastníky sletu. 
1. veřejné cvičení spolu s NJ na „Horách“. Služební přeložení mladých 
učitelů z Luké a okolí, kteří šířili sokolskou myšlenku. 
1913 – veřejné cvičení na zahradě starosty jednoty br. Aloise Vlčka
1914 – účast na veřejných vystoupeních v okolí, založení sokolské 
knihovny, začátek války, odchody na frontu. Války se účastnilo 18 členů 
Sokola. Mnozí zahynuli na bojištích, na druhé straně v legiích bojovali: 
Emil Fischer, Vojtěch Peč (učitel), Josef Sléha, František Vařeka
    Po válce značné omezení činnosti – hospodářské a ekonomické potí-
že, účast v legiích. Část mladých odvedena do československé armády 
a účastní se bojů na Těšínsku a na Slovensku. 
1920 – uspořádán ve spolupráci s hasiči výlet, který je spojen s veřejným 
vystoupením, 28. říjen oslaven akademií. Pořádání zábavných večírků. 
Jednota má 38 členů, z toho 15 cvičících a 23 přispívajících. 
1921 – účast na okrskovém cvičení v Laškově (dorostenci a žáci), 
28. 10. – tělocvičná akademie, koncem roku začínají cvičit ženy pod vede-
ním Marie Hatoňové. Knihovna má 135 svazků – 89 zábavné, 30 poučné 
a 16 odborné literatury.
1922 – 28. 10. Tělocvičná akademie, Mikulášský večírek, účast na okrs-
kovém cvičení ve Skrbeni – dorostenci, účast na veřejných cvičeních ve 
Vilémově, Olbramicích a Krakovci. Výlet dorostenců a žáků do Bouzova. 
1923 – jednání o vybudování sokolského hřiště, veřejném vystoupení za 
účasti Sokolů z okolí – finančně velmi úspěšné. Účast na župním sletu 
dorostu a žáků v Nákle. Pomoc br. D. Brokešovi s odstraňováním ná-
sledků požáru rodinného domu. 
1924 – v jednotě cvičí žáci, žákyně, ženy a muži. 13. 7. – veřejné cvičení, 
spolu s místními cvičí i hosté z okolních jednot (32 žáků, 12 dorosten-
ců, 28 mužů, 18 žákyň, 12 žen. Účast na veřejných cvičeních v Laškově 
a Loučce. 21 členů se účastní veřejného cvičení ve Vilémově. 
1925 – 2.2. první poslech rádia v Luké (radiokoncert), Sokolský ples, ná-
stup nového řídícího učitele Vincence Vymětala- zapáleného pro sokol-
skou myšlenku. Okrskové cvičení ve Vilémově, župní slet v Olomouci, 
veřejná cvičení v Loučce- 22 členů, v Laškově – 8 žákyň. Jednota má 35 
členů – 4 ženy a 31 mužů. 
1926 – 9. května akademie – cvičí 62 cvičenců, VIII. všesokolský slet- 
účast 5 mužů a 4 žen. Nikdo necvičil. Pokus o koupi hostince č. 4 (pro 
velké finanční požadavky neuskutečněn). Stav knihovny: 321 svazků, 
z toho 129 zábavné, 156 vzdělávací a 36 odborné literatury. Počet členů- 
3mužů, 7 žen. 
1927 – 1. maškarní ples v Luké, pomoc při přestavbě hostince č. 14, zříze-
ní jeviště, účast na veřejných cvičeních v Olbramicích- 5 mužů a 7 žáků, 
Měrotíně – 4 muži a Vilémově. Stav členstva- 27 mužů a 7 žen. 
1928 – Šibřinky (zisk 1.135 Kč), žádost o uspořádání okrskového cviče-
ní, nevyhověno- jednota nemá své vlastní cvičiště. 12. 8. Výlet – účastní 
se 17 jednot ( táboření, ukázkové cvičení, taneční zábava), zisk 3.347 
Kč.  Příchod Fr. Kotka do jednoty. Mikulášská zábava s nadílkou. Zájezd 
na Slovensko – 5 členů, Krajský slet v Prostějově -2 muži, v Olomouci- 
7 mužů. Veřejné vystoupení ve Vilémově – 6 mužů. Stav členstva – 
28 mužů, 6 žen.
1929 – Jaroslav Svozil přednášky o našich legiích „Cesta kolem svě-
ta“, „Letem světem“. Pokus o vybudování hřiště – nabídka 10 členů, 
že zaplatí dosti vysoké úroky z půjčky od spořitelny. Neuskutečnilo se. 
28. 10. – tělocvičná akademie – 76 cvičících. Mikulášský večírek, Ště-
pánská zábava, jednoaktovky.  Účast na obvod. Cvičení ve Vilémově – 
6 mužů a 12 žen. Župní slet v Náměšti – 5 žen, krajský slet v Orlové – 
H. Fischer, V. Dostál, J. Vaňák (doprava vlastními koly) Stav členstva dle 
věku : 18 – 25 let : 17 členů, 26 -34 let : 6 členů, 35 – 50 let : 4 členové, 
nad 50 let : 5 členů. 
1930 – Šibřinky, příchod učitelky Anežky Frébortové – budoucí náčelni-
ce jednoty, účast na okrskovém cvičení v Laškově (6 mužů a 12 žáků), 
27.7 – místní veřejné cvičení za účasti cvičenců z Vilémova, Laškova, Ná-
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měšti na Hané, a 53 cvičenců z Křelova. 28. 12.  taneční zábava 
1931 – okrskového sletu v Luké se účastní 10 sokolských jednot z oko-
lí (zisk 3.334 Kč), účast H. Fischera na čtrnáctidenní vzdělávací škole 
v Praze, 28. 10. akademie (11 čísel programu), zakoupení pozemku na 
sokolské cvičiště od br. Aloise Nováka, zahájeny počátky lyžování
1932 – přípravy na IX. všesokolský slet, v Luké okrskové cvičení, účast 
na veřejných vystoupeních ve Vilémově, okrskových v Náměšti a v Pěn-
číně. Účast na sletě – cvičí 4 muži a 3 ženy, celková účast 21 členů. 
21. 8. – první veřejné cvičení na vlastním, ještě nedokončeném cvičišti. 
Vysazeno 47 ovocných stromů (Tyršův sad) pod cvičištěm. Lukovská 
jednota prohlášena za samostatnou jednotu (splnila podmínku vlastní-
ho cvičiště). Uspořádány 3 sokolské zábavy.
1933 – 29. 1. Sokolský ples, 5. 7. zapálena na hřišti vatra (J. Hus), sokol-
ský výlet, 28. 10.  na cvičišti za hudebním pavilonem vysazeny Tyršova 
a Masarykova lípa.  Sehráno 5 divadelních představení, za dřevo, oves 
a jetel utrženo 1.564 Kč. Cvičí 34 mužů, 6 žen a 20 žáků.
1934 – Pracovní povinnost na dokončení hřiště zvýšena na 60 hodin pro 
každého člena. 6. 7. na hřišti zapálena hranice. Začali znova nacvičovat 
dorostenci (7). Ceny cvičebních úborů – muži 79 Kč, ženy 128 Kč. Na 
cvičišti odpracováno 2.026 hodin bezplatně, za neodpracované hodiny 
členové zaplatili 185 Kč. Knihovna čítá 665 svazků. 
1935 – Maškarní ples, 10. 3. tělocvičná akademie, 5. 7. na hřišti zapálena 
hranice , též 7. 3. k výročí narození TGM. 28. 10. divadelní představení 
„Pro vlajku československou“.Župního sletu se účastní 7 mužů a 2 do-
rostenci. Okrskové cvičení v Laškově- 6 mužů a 20 žáků. V knihovně je 
692 knih.
1936 – Pořízeno nové jeviště. 6. 7. zapálena na hřišti hranice. Oslavy 
25. výročí vzniku jednoty. Veřejné cvičení – organizace občerstvení ve 
vlastní režii. Příklady z prodeje: 
Potravina                          nákupní cena prodejní cena
½ l piva                              1,20 Kč  1,50 Kč
Sodovka(limonáda)         0,60 Kč  1,-    Kč 
1 kg párek  14 Kč
1 ks párek, rohlík    1,20 Kč
1 rohlík   0,20 Kč
Cvičí 33 mužů, 14 žen, 20 žáků .
1937 – 5. 7. vzpomínka bitvy u Zborova – tělocvičná besídka, vítání pre-
zidenta Dr. E. Beneše při průjezdu Lukou. 11. 9. schůze Sokola k posta-
vení pomníku TGM. 14. 9. TGM umírá. Následující den schůzka zástupců 
Sokola, hasičů, odb. NJ, strany republikánské a soc. dem. (bez účasti 
lidovců) k vybudování pomníku TGM. Úcta k 28. 10. – rozestavný běh 
ČOS, u nás na trati Vilémov – Luká, běží štafetově 13 mužů, 6 žen, 4 
dorostenci, 7 dorostenek, 21 žáků a 13 žákyň, dále zapojeno 20 účast-
níků. 18. 4 – branný den (22 m, 10 ž, 5 + 5 dor., 31 žáků a 13   žákyň), 19. 
9. – tryzna za TGM
1938 – příprava X. všesokolského sletu. Příprava na budování pomní-
ku TGM. Vzpomínka bitvy u Zborova. Ustavení divadelního odboru – 
F. Hatoň- předseda, V. Vymětal – režisér, H. Fischer  - jednatel. Tělocvič-
ná akademie k výročí narození TGM. 17. 7. – slavnostní odhalení pomní-
ku TGM. Veřejné vystoupení na cvičišti „ Za branou“. Z pietních důvodů 
nebyla uspořádána veselice. 2. – 7. 7. Účast na X. všesokolském sletu 
v Praze – 31 členů, z toho 4 cvičící muži a 4 cvičící ženy. 14. 9. Pietní vzpo-
mínka u pomníku TGM- k jednotkám SOS byli z akce odveleni F. Hatoň 
a H. Fischer. 23. 9. všeobecná mobilizace  - z jednoty nastupuje 17 mužů. 
Po Mnichovu omezení činnosti, v hospodských sálech ubytováno voj-
sko. Stav členstva – 31 mužů, 15 žen, 11 dorostenců, 5 dorostenek ( nová 
vedoucí B. Fischerová), 22 žáků. 
1939 – vzpomínka na TGM – divadelní hra „ Král Svatopluk“. Odchod 
náčelnice A. Frébortové do Litovle. Dokončení úprav kolem pomníku 
TGM. Župní závod v prostém tělocviku – 2 členové, Miroslav Pinkava 
obsadil skvělé 5. místo. Účast na župním táboře v Javoříčku, tajná pří-
prava odboje. Stav členstva – 32 mužů, 15 žen, 9 dorostenců., Sehrány 
3 divadelní hry, uskutečněn jeden ples.
1940 – akce „Vysazování stromů „- dorci a dorky vysadily v Tyršově sadě 
10 třešní. Divadelní představení v podání dorostenců a dorek- „Mezi 
dvěma světy“, velký úspěch. 21. 6. Na příkaz Okres. úřadu v Litovli od-
straněn pomník TGM. (viz příloha) Pokles činnosti.
1941 – Výročí nar. TGM- div. představení „ Naši furianti“. Nákup židlí do 
sálu. Účast Vladislava Kuby na cvičitelské škole v Praze. Okresní úřad 
vyžaduje seznamy členů – dodány upravené. 12. 4. rozpuštěn Sokol – 

finance rozpůjčeny členům, zbytek 174,10 Kč odevzdán. Odebrány a za-
jištěny Knihy zápisů a Pokladní knihy, ostatní písemnosti ukryty u H. Fis-
chera. Většina knih ukryta v nepoužívané márnici na místním hřbitově. 
Tělocvičné nářadí, jeviště a židle uloženy v hostinci br. Aloise Vlčka č. 14. 
Za války zahynuli v Javoříčku tito naši členové – Josef Pecina z Javoříčka 
a lukovský rodák Leopold Vlček, hostinský ve Vojtěchově.
Vězněni byli: Miroslav Pinkava a Jan Konečný- odsouzeni k trestu smrti. 
Dále byli vězněni: Vincenc Vymětal, Václav Strupek, Leopold Strupek, 
Leopold Kuba, Bartoloměj Vlček, Hubert Fischer. 
Na nucené práce byli nasazeni: Václav Chromý, Vladislav Kuba, Franti-
šek Novák, Miroslav Zgoda, Václav Kop, Stanislav Vyroubal, Augustin 
Novák, Miloslava Vyroubalová, Miroslava Vyroubalová a Eliška Kubál-
ková. 
1945 – 2. června zahájeno cvičení mužů. Veškerý majetek a rozpůjčené 
finance byly jednotě vráceny. Peníze i s úroky. 22. 7. – znova slavnost-
ní odhalení pomníku TGM (vztyčen byl hned 9. 5.) Následuje veřejné 
cvičení na cvičišti „Za branou“ + veselice, celkový zisk 57.979 Kč. Velké 
ztráty – odchod V. Vymětala na nové pracoviště, odchody mnoha členů 
do pohraničí. Výměna protektorátních peněz za novou měnu. Všechny 
peníze musely být uloženy u bank nebo spořitelen. Úroky žádné. Staré 
pohledávky musely být zaplaceny. Sokol za rok 1945 odchází se schod-
kem ve výši 909 Kč.
1946 – Do pohraničí odchází 21 rodin se 129 příslušníky, je mezi nimi 
mnoho členů Sokola. Vytváří se fond na výstavbu tělocvičny. Besídka 
k nar. TGM. 18. 8. Dožínky, svržení „atomové bomby“ na místní rybník. 
27. 10. varta na „Kamenicích“. Členstvo tvoří 17 mužů, 9 žen, 9 doros-
tenců a 16 žáků. Pokladní zpráva: vázaný vklad v Bohuslavicích 71.153 
Kč, záložny ve Vilémově a Bohuslavicích 32.000 Kč, pokladní hotovost 
8.258 Kč, celkem 111.411 Kč.
1947 – přípravy na XI. všesokolský slet. 3. 8. místní veřejné cvičení za 
účasti Sokolů z Vilémova, Bílska a Pěnčína, sokolská veselice. Cvičí 8 
mužů, 5 dorostenců, 17 žáků, 16 žen, 11 dorostenek a 16 žákyň. Příjmy 
za rok 1947  45.158 Kč, vydání 26.606 Kč, celkový zůstatek 129.638 Kč. 
1948 – Maškarní ples, před divadelním představením „Pravda vítězí“ 
projev B. Kotkové – Odkaz TGM a jeho tragicky zemřelého syna Jana.  
9. 5. – oslava osvobození u pomníku TGM + taneční veselice. Na základě 
vyřazovacích závodů se účastnili cvičení na sletě v Praze následující cvi-
čenci: Hubert Fischer, Bohumil Konečný, Josef Rec, Rostislav Vyroubal, 
Vladimír Vyroubal, Marie Dokoupilová, Jindřiška Dokoupilová, Ludmila 
Brokešová, Marie Fischerová, Květoslava Grulichová, Marie Kubová, Li-
buše Kubová, Jaromíra Kubová, Milada Příkopová a Ludmila Strupková. 
Dále se sletu účastnilo dalších 31 necvičících členů. Dočasné přerušení 
cvičení – důsledek přestavby hostince br. Aloise Vlčka. Zisk za rok 1948 
10.697 Kč, celkový zůstatek činí 137.094 Kč 
1949 – sjednocování tělovýchovy dle sovětského vzoru, vylučování 
tzv. „buržoazních živlů“.V naší jednotě nebyl nikdo vyloučen. Maškarní 
ples. Zakoupení dalších židlí do sálu, jeviště doplněno o reflektory, hlav-
ní oponu. Zakoupena nová žíněnka. Pravidelně cvičí ženy. Příjmy 81.853 
Kč, vydání 81.676,- Kč, zůstatek 118.716 Kč                                    
1950 – úpadek činnosti jednoty, maškarní ples. Divadelní hry hrají ve 
vesnici cizí soubory. Zakoupeny další židle (celkem 340). Úpadek cviční 
mužů, ženy cvičí nepravidelně.
1951 – neustálé zásahy státu do činnosti jednot, Sokolský den -27. 5., 
zúčastnilo se školní žactvo, muži i ženy. Zisk jen 177 Kč. Nákup krojů pro 
dorostenky stál 6.210 Kč. Hospodaření jednoty v tomto roce skončilo 
schodkem ve výši 6.033 Kč. Zůstatek 111.418 Kč.
1952 – další státní zásah do tělovýchovy. Stát dále prohlubuje státní 
péči o tělovýchovu. Zůstatek finanční 117.674 Kč.
1953 – Nebyla konána žádná výborová schůze. Pomlázková zábava. 
1. června – měnová reforma. Naše pokladní hotovost ve výši 3.567 
Kčs byla vyměněna v poměru 1 : 50, v nové měně to bylo 71,34 Kčs. 
Vázaný vklad ve výši 69.059 Kčs propadl celý ve prospěch státu. Vklady 
v záložnách : Bohuslavice  - st. měna  12.391 Kčs nová měna – 2.063 Kčs, 
Vilémov – st. měna 25.596 Kčs, Luká – st.měna 10.072 Kč  nová měna 
1.827 Kč. Po měnové reformě zůstatek 7.285 Kč.  Sen o tělocvičně padl, 
odpadla další chuť do práce a další činnosti.
1954 – veškerá žádná činnost. Příjmy jen za prodej ovoce. Jednota uvol-
ňuje částku 1.000 Kč na zakoupení filmového promítacího přístroje pro 
Osvětovou besedu. Zůstatek 6.306 Kč.
1955 – Cvičí dorostenky, ženy a žactvo. Ženy vede Jindřiška Zatloukalo-
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vá, dorostenky Marie Obšilová a žákyně Berta Fischerová, žáky Hubert 
Fischer. 24. 8. – veřejné cvičení, žactvo školy –„Zlatá brána“. Účastní 
se zástupci jednot z Bílé Lhoty, Bílska, Vilémova, Chudobína, Pěnčína 
a Kladek. Večer sokolská veselice. Nakoupeno nové načiní – koza, brad-
la vysoká. Nařízením shora zrušeno oslovování (bratře, sestro), nahra-
zeno nově (soudruhu, soudružko). U nás se neujalo. Finanční zůstatek 
8.761 Kč. 
1956 – další nová reorganizace tělovýchovy. 29. 7. – veřejné cvičení za 
účasti cvičenců z Konice, Vilémova, Bílska. Další úpadek. Toto veřejné 
cvičení bylo posledním veřejným cvičením v historii jednoty. Cvičí jen 
žactvo a ženy. 
1957 – Sokolský ples – ponejprv prodělečný. 9.5. tělocvičná akademie 
: žákyně – cvičení s panenkami, žáci prostná –Věrni zůstaneme, doros-
tenky- cvičení se síty, žákyně prostná, ženy - cvičení o nestejné výši žer-
di, žáci – Kozáček, ženy –prostná XI. všesokol.sletu. Akce se podařila. 
Bylo to poslední veřejné vystoupení Sokolů. Finanční zůstatek je 7.945 
Kč.
1958 – Slovo dlouholetého člena a činovníka jednoty: „To co udivovalo 
celý svět, co nám tento záviděl, bylo zavrženo. Co se nepodařilo Něm-
cům zničit za šest roků okupace, to jsme si zničili sami v horlivém napo-
dobování cizího vzoru. V tom jsme byli vždy a jsme mistři!“
1959 – 1960 Částka 8.000 Kč byla dána řediteli místní školy k dispozici 
na stavbu tělocvičny. Na běžném účtu zůstalo 609,- Kčs . 
1961 – ve vesnici se hraje neorganizovaná kopaná a lední hokej
1968 – pokus o obnovení Sokola v ČOS , bývalý jednatel vede jednání 
se Severomoravskou župou zábřežskou. Konec – vpád „spojeneckých“ 
vojsk. Sbírka mezi občany na opravu pomníku TGM, peníze využity na 
kamenické práce, nátěr plotu a vysazení růží. Organizátor si vysloužil 
pozornost StB.
V letech1965 – 68 hrají chlapci pod hlavičkou nejnižší hokejovou sou-
těž. Doma nemohou hrát, poněvadž nemají odpovídající hřiště. Chybí 
především mantinely. Zajíždějí k utkáním do Šumvaldu, Dlouhé Loučky, 
Mezic a Litovle. Dopravu zajišťují nákladními automobily hasičů a JZD 
vlastními silami . 
Od podzimu 1969 hrají muži nejnižší fotbalovou soutěž (IV. třída) pod 
hlavičkou místního JZD, které pomohlo financovat vybavení družstva a 
uvolnilo vojtěškové pole u lesa „Na trávníkách“na fotbalové hřiště.  Od 
roku 1976 se hraje na hřišti, které bylo vybudováno z louky pod „Podíl-
ky“. Po sametové revoluci se hraje kopaná pod hlavičkou Sokola. 
A co na závěr ?
Za dobu od počátku dvacátých let do konce čtyřicátých let sehráli so-
kolští ochotníci pod vedením svých režisérů na 80 divadelních her. Byly 
to hry z velké části zábavné, často operety, ale i kusy výchovné. Kromě 
této morální činnosti divadelního odboru, přinesla do pokladny jednoty 
nejvyšší částky, jež mohla využít pro další rozvoj. Ještě nedávno občané 
vzpomínali, jak se tehdy nemohli dočkat dalších vystoupení. Vše je pryč. 
Nová generace na činnost starších nenavázala. A nechám na čtenářích, 
aby posoudili, proč tomu tak bylo.
A na úplný závěr vyznání jednoho z nejagilnějších Sokolů vzpomínané 
doby :
„V jubilejním roce (1961) se život jednoty nijak nerozvinul a toto vý-
znamné výročí zůstalo naprosto nepovšimnuto. Za 50 let jsme na tom 
mnohem hůře, jako při založení jednoty v roce 1911. 
Jen to jméno Sokol zůstalo v obci známé a mezi starší generací zůsta-
la představa národní, tělesné a mravní výchovy českého člověka a tím 
celého národa. Z celého jmění a zařízení, které sloužilo této výchově, 
zůstaly jen žalostné trosky. Pozemek s cvičištěm zanedbaný, les zabra-
lo JZD bez náhrady, některé nářadí zničeno, nová bradla a kozu využí-
vá škol, jeviště, které v padesátých letech převzala Osvětová beseda, 
zničeno. Ze 400 židlí by se dnes našla sotva polovina, která ještě může 
sloužit potřebě. Mnoho z nich je rozkradeno a zničeno. 
    Nestalo se tak naší vinou. Když byl vydán zákon o tělovýchově a spor-
tu, začala naším majetkem neprávem disponovat úřady, v našem přípa-
dě MNV. Proti naší vůli všichni náš majetek užívali a o jeho uskladnění 
se nikdo nestaral. Bude-li někdo někdy chtít všechno obnovit a bude-li 
k tomu vhodná doba, musí začít od počátku.
    My, kteří jsme byli sokolskou myšlenkou odchováni, nemůžeme jí být 
nikdy dosti vděčni za to, co nám dala pro život. Zůstáváme stále jejími 
dlužníky a ať chceme nebo nechceme, jsme jí stále poznamenáni v na-
šem duševním vývoji. Toho jsme si byli vždy vědomi, v tomto smyslu 

jsme pracovali a věřili, že tak činíme dobře. Že výsledky nejsou tako-
vé, jaké bychom si vroucně přáli, to je jiná otázka. Tu jednou zodpoví 
budoucnost, historie, která  je spravedlivá a posoudí pravdivě, co bylo 
dobré a co nikoliv. 
    Jsou nás stovky, kteří za těch padesát minulých roků byli jsme činní 
v lukovské sokolské jednotě. Jsme roztroušeni po celé republice, které 
jsme vždy věrně sloužili a ji měli rádi a pro ni jsme byli ochotni vždy 
přinášet oběti. Nebylo tomu vždy dobře rozuměno a nebylo to vždy 
dobře pochopeno.
     Přál bych těm příštím, aby byli šťastnější než my a dočkali se lepších 
časů.“

V Luké 3. února 1963                                                    Hubert Fischer

Podklady : H.Fischer – Co jsem viděl a slyšel, strojopis 
                   50 let Tělocvičné jednoty Sokol v Luké 1911-61, 
  vzpomínky a dokumenty

Zpracoval Jaromír Fischer, říjen 2019

Výlet vláčkem

I letos k nám přijel vláček. Odjezd byl ráno od nádrže. Naše první za-
stávka byla v Lošticích v muzeu tvarůžek. Exkurze byla velmi zajímavá 
i pro ty nejmenší. Poté jsme všichni nakoupili nějaké dobroty v tvarůž-
kové prodejně a mohli jsme vyjet na další dobrodružství. Při menším 
bloudění na Bouzov jsme zdárně dojeli. V místní restauraci už byla na-
chystaná gulášová polévka a pak byl rozchod. Pod hradem byl jarmark, 
kejklíři a další zpestření krásného odpoledne. 
Už se těšíme na další výlet vláčkem.  

Lenka Zapletalová
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Příměstský tábor Luká 2024 

Obec Luká v termínech 8.7.-12.7. a 15.7.-19.7. pořádala příměstský 
tábor pro děti ve věku 6-15 let. V prvním týdnu se zúčastnilo 27 dětí 
a ve druhém týdnu se zúčastnilo 17 dětí, z toho se 10 dětí zúčastnilo 

po dobu obou týd-
nů. Zázemí jsme 
měli ve společenské 
místnosti SVC Luká. 
O spokojená bříška se 
nám staral tým školní 
jídelny. Naším celotá-
borovým tématem 
byl kouzelný svět Ha-
rryho Pottera. V první 
týdnu byly děti přijaty 
ke studiu na Škole čar 

a kouzel v Bradavicích, kde byly rozděleny do čtyř kolejí, těmi jsou Ha-
vraspár, Nebelvír, Mrzimor a Zmijozel, vzdělávaly se v různých předmě-
tech. Míchali jsme lektvary, děti si vytvořily svou vlastní hůlku, se kte-
rou se naučily čarovat, četli jsme starodávné runy a dokonce jsme měli 
i hodiny tance. Všechny děti úspěšně absolvovaly a za nasbírané body 
získaly odměnu. Vyhlásili jsme také vítěze celotáborové hry, kterým se 
stal Zmijozel. Druhý týden musely děti použít znalosti, které se naučily 
ve škole, aby našly viteály, předměty s kouskem ukryté duše, a tím po-
mohly zničit zlého černokněžníka. Děti cestovaly po okolí naší vesnice 
a poznávaly její krásy. Na těchto cestách našly pohár, prsten a deník. 

Tyto předměty dokázaly zničit, obtížný úkol zvládly a černokněžník 
byl poražen. Pro děti jsme si spolu s vedoucími z Církevní střední ško-
ly pedagogické v Bojkovicích připravili na každý den bohatý program 
plný pohybových a vědomostních her. Dle odezvy dětí se jim tábor líbil 
a společně jsme si ho užili.

 Barbora Kovářová 

Posezení Střemeníčko 

V sobotu 10. srpna se konalo ve 
Střemeníčku tradiční odpočin-
kové posezení u místního klubu. 
K poslechu a tanci hrála hudební 
skupina „Expres“ Uničov. Bylo 
připraveno bohaté občerstvení 
s masovými dobrotami z udírny. 
Tato akce se konala  pro všechny 
občany, sousedy a dobré lidi  ze 
Střemeníčka a všech okolních 

obcí pro vzájemné pobavení a setkání s kamarády, známými a přáte-
li. Akce se velice vydařila. Za hojné účasti a spokojenosti všech hostů 
všem lidem a organizátorům děkujeme.

                                         Josef Müller 
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Ze života MŠ
„Do lukovské školičky, 
šlapou naše nožičky, 
ve školce jsou kamarádi, 
máme se tu všichni rádi“.

Na konci minulého školního roku jsme měli naplánovaných spoustu 
akcí, o kterých jsme slíbili napsat. A tak nezbývá, než slib splnit. 

O čem jste si ještě nemohli přečíst, byla návštěva Doubravského Dvora. 
Spousta dětí zde již byla, a tak v autobuse vyprávěly, jaká tam budou 
zvířata, co s maminkou, tatínkem viděli a hlavně, kde mají tu nejlepší 
zmrzlinu. Počasí nám moc nepřálo, ale děti při krmení zvířátek zapo-
mněly na mokré pláštěnky a promočené boty, byly přesvědčeny, že ony 
ty kravičky musí přece nakrmit. A zmrzlina? Ta nakonec byla, vždyť si to 
všichni zasloužili. 
Sportovní dopoledne při Dětském dni v areálu zahrady MŠ děti před-
vedly svoje umění nejen s míčem, ale i s jízdou na odrážedlech. Při poku-
sech přejít trasu s kelímkem plné vody nechyběl žádnému dítěti úsměv 
na tváři, neboť sluníčko svítilo, všem bylo teplo, a tak někdy, i když by 
se kelímek dal zvládnout přenést, hold raději jsme se polili a v horku 
ovlažili. Chůze po lavičce s kruhy v ruce, skládání puzzlí i chytání rybiček 
bylo příjemným zpestřením všedního červnového dne.

A na co se děti nejvíce celý rok těšily? Na výlet do ZOO Svatý Kopeček 
u Olomouce. Vždyť jen cesta autobusem je pro děti velkým zážitkem. 
A co teprve vzdělávací programy pro děti „Zvířecí jedlíci“, „Setkání se 
zvířetem“, které dětem poutavou formou zodpověděly spoustu otá-
zek z říše zvířat. Snad největším zážitkem byla cesta do Safari. Projí-
žďka vlakem pomalu ubíhala a zvířátka jsme si pěkně prohlížely, než 
nastal okamžik a pan „strojvůdce“ vystoupil a přes okna vysunul klece 
a my vjeli přímo vlkům na pospas. Děti měly v batůžkách svoje svačinky, 
a tak vlci kolem vláčku kroužili a nespustili z nás oči. Obří akvárium pro 
žraloky, pavilon šelem, kolekce akvárií a terárií, výběh s žirafy vše jsme 
s dětmi navštívili. Zasloužený výlet se vydařil a všichni na závěr mohli 
říct: „Moc jsme si ZOO užili“.
V červnu nás opět navštívilo loutkové divadlo s vyprávěním „O chytré 
princezně“, kdy jsme se usadili ve třídě a spolu s loutkami se zatajeným 
dechem prožili krásnou pohádku. 

Úplnou novinkou bylo Rozloučení s předškoláky, pasování na škol-
ní zahradě v areálu MŠ. Předškoláci se rozloučili s mateřskou školou 
a byli pasováni žáky deváté třídy. Všemu předcházelo krásné vystoupe-
ní dětí, které předvedly, co všechno se naučily a jaký obrovský pokrok 
ve svém životě dokázaly. Vždyť nedávno kráčely do školky jako malé 
děti a najednou jsou z nich budoucí prvňáčci. A ruku na srdce, komu 
z vás neukápla slzička.  
Na závěr školního roku jsme s dětmi vyrazili na Sraz rodáků v Luké. 
Básničky, písničky, tanečky. Lehce se to vysloví i někdy snadno naučí, 
děti jsou moc šikovné. Za nás všechny, jsme moc rády, jak děti všechno 
zvládly, a i ti úplně nejmenší, které chodí do školky jen pár měsíců, do-
kázaly vystoupit na pódium a účinkovat před tolika lidmi. 

Již teď se těšíme na další společně strávené akce s dětmi a věřte, bude 
jich opět dost!
Začíná nový školní rok, a jak už je zvykem z dětí z malé třídy se stanou 
předškoláci a do malé třídy přivítáme děti nové, na které se všichni už 
moc těšíme. 
Přejeme Všem krásné slunečné dny! 

Za kolektiv MŠ Jitka Riedingerová

Školní družina
Všechny vás srdečně zdravím v novém školním roce…
   Prázdniny nám utekly jako voda a my opět s velkým nadšením vstu-
pujeme do nového školního roku. V tomto školním roce bude mít škol-
ní družina opět 2 oddělení. Každé oddělení má kapacitu 25 dětí. Jako 
každý rok máme pro děti připraveno spoustu činností, aktivit i výletů. 
Nově jsme do programu ŠD zařadili Jógové cvičení a relaxační chvilky 
pro 1. ročník a pro starší účastníky družiny máme připraven Družinový 
dramatický kroužek. Obě novinky budou probíhat jednou týdně pod 
vedením vychovatelek ŠD. Jelikož se nám ,,kuchyňka,, v loňském roce 
velice osvědčila, tak jsme si vyhradili každý poslední čtvrtek v měsíci na 
přípravu odpolední svačinky, kterou si připraví děti sami. Samozřejmě 
hodláme pokračovat v dopisování s Domovem důchodců Hrubá Voda, 
kde jsme v loňském roce navázali kontakt díky projektu Psaní od srdce.
   Z příležitostných akcí nás hned v září čeká Bojová hra v přírodě ,, Ahoj 
léto“ . Navštíví nás také pan Zapletal z DDM Litovel se svým progra-
mem IT robotika, kde dětem předvede programování dětských robotů. 
V měsíci říjnu si užijeme tvoření z přírodnin, Hravou vědu a zažijeme 
naše oblíbené Strašidelné odpoledne. Jak už bývá zvykem v listopadu 
se chystáme navštívit kino v Mohelnici. Jak už děti ví, i když máme do-
mluven jakýkoliv film či pohádku, pokaždé dojde ke změně, proto se 
necháme do samého konce překvapit, co hezkého shlédneme. 
    No a co hezkého prožijeme v prosinci??? Určitě obdarujeme DPS 
V Luké a DD Bohuslavice hezkými vánočními pozdravy, něco hezkého 
vyrobíme a přichystáme na Vánoční akci pořádanou naší školou. A sa-
mozřejmě máme v rukávu ještě plno krásných nápadů, které si nechá-
me jako překvapení pro děti…

Krásné poslední letní chvilky vám všem přeje 
i za kolegyně z družiny Moťková Ilona
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Ze života ZŠ
I přesto, že žáci v červnu opustili své lavice, školní budova nezůstala 
opuštěná. Naopak během dvou prázdninových měsíců se v ní udála 
spousta zásadních změn. Tou nejvýznamnější a dětmi nejvíce očekáva-
nou je bezpochyby přestavba šaten a instalace nových šatních skříněk, 
které budou žáci od září využívat k ukládání svého oblečení. Velkou pro-

měnou prošlo celé patro druhého stupně. Byly zde zrekonstruovány 
toalety, vymalovány třídy a chodba. Ke zkrášlení školy ale také přispělo 
vymalování ostatních chodeb a nově natřené zábradlí kolem schodiště. 
V průběhu podzimu bude dokončena instalace vybavení učebny výpo-

četní techniky, cizích jazyků a přírodovědné učebny, což značně při-
spěje k modernizaci a zkvalitnění výuky na naší škole. Za všechny tyto 
inovace velmi děkujeme zřizovateli školy obci Luká. Bez této podpory 
by nebylo možné vše realizovat.
 Kromě této modernizace a stavebních úprav došlo i ke změnám 
v učitelském sboru. Na prvním stupni jsme nově přivítali paní učitelku 
Mgr. Renátu Tumovou a paní učitelka Mgr. Pavlína Vitásková, která do-
posud působila v družině, bude v novém školním roce taktéž vyučovat.
 První školní den připadá letos na pondělí 2. září. Významný je tento 
den především pro prvňáčky, kteří zasednou do školních lavic úplně po-
prvé. Ve třídě je společně s rodiči přivítá paní třídní učitelka Mgr. Nikola 
Vařeková. Tohoto slavnostního zahájení se zúčastní rovněž pan staros-
ta a pan ředitel, kteří pronesou své projevy a popřejí tak nejmladším 
žákům úspěšný start v jejich nové životní etapě. Doufáme, že se bude 
prvňáčkům ve škole nejen líbit, ale i dařit a budou do ní chodit rádi.
 I v tomto školním roce chystáme pro děti různorodé kulturní 
a vzdělávací akce, exkurze, výlety a projektové dny. V podzimních mě-
sících budou již tradičně vybraní žáci vystupovat na koncertě pro Klub 
seniorů v Luké. V prosinci se můžete těšit na Vánoční jarmark s tvoři-
vými dílničkami, kde budou k zakoupení nejrůznější výrobky s vánoční 
tematikou vyrobené žáky naší školy, a dále také na Adventní koncert 
v kostele. V případě příznivého počasí budeme využívat možnosti výu-
ky venku v přírodě. O všech akcích, které budou žáci absolvovat v prů-
běhu podzimu, se konkrétně rozepíšeme v příštím vydání Lukovského 
zpravodaje. Určitě je na co se těšit.

Za kolektiv ZŠ Mgr. Pavlína Vitásková

Novinky v základní a mateřské škole

V období letních prázdnin se ve škole rozhodně nezahálelo a intenziv-
ně se pracovalo na zlepšení podmínek pro naše žáky i učitele. Hned 

v červenci jsme se pus-
tili do dlouho očekáva-
né rekonstrukce toalet 
ve druhém patře. Pů-
vodní zařízení již bylo 
ve velmi špatném sta-
vu a některé toalety 
byly dokonce zcela ne-
funkční. Na tuto akci 
navážeme i příští rok, 
kdy plánujeme obdob-

nou rekonstrukci toalet v prvním patře.
Dalším významným krokem byla rekonstrukce šaten pro žáky základ-
ní školy. Dosavadní klecové šatny již dávno nesplňovaly požadavky 
na bezpečnost ani 
pohodlí. Proto jsme 
je nahradili novými 
šatními skříňkami, 
kde každý žák má 
nyní svou vlastní. 
Prostory šaten byly 
navíc rozšířeny do 
bývalé ředitelny a 
školní družiny, což 
nám umožnilo lépe 
vyhovět potřebám žáků.
Jedním z dalších významných projektů, na kterém se pracuje, je vy-
bavení odborných učeben v základní škole. Tato akce nabrala drobné 
zpoždění, s dokončením se počítá v průběhu září. Nově vybavené od-
borné učebny ( jazyková, počítačová a fyzikálně-chemická ) přinesou 
žákům moderní prostředí pro kvalitnější a efektivnější výuku. Tyto změ-
ny významně přispějí k lepšímu vzdělávání našich dětí, což je pro nás 
prioritou. Na financování vybavení odborných učeben se nám podařilo 

získat dotaci z MAS Moravská cesta, což bylo klíčové pro realizaci ce-
lého projektu.

Pozornost jsme ale 
věnovali také našim 
nejmenším. Těsně 
před letními prázd-
ninami bylo rozšíře-
no hřiště mateřské 
školy o nové herní 
prvky a domeček na 
hračky. Na podzim 
máme v plánu toto 
hřiště ještě dále 
zkrášlit výsadbou 

několika okrasných stromů. Tyto stromy poskytnou dětem tolik po-
třebný stín, který jim během horkých dnů chybí.
Věříme, že všechny tyto změny a novinky přispějí k lepšímu školnímu 
prostředí a spokojenosti našich žáků, učitelů i rodičů. Děkujeme všem, 

kteří se na realizaci těchto projektů podíleli a těšíme se na další úspěšné 
akce v budoucnu.

místostarosta obce, Daniel Spáčil

9
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Nová Speranza

V letním období jsme se zúčastnili srazu rodáků, akce pořádané obcí 
Luká, kde měly v našem stánku velký úspěch míchané koktejly, společ-
ně s domácími limonádami a palačinkami. Pro děti bylo připraveno oblí-
bené malování na obličej a krátká hasičská stezka, na které děti nejvíce 
upoutala ruční džberovka. Tímto bychom chtěli ještě jednou poděko-
vat všem, kteří se podíleli na organizaci. 
S končícími prázdninami jsme letní duhovou stezku vyměnili za podzim-
ní stezku. Udělejte si krátkou procházku v třešňové aleji a splňte spo-
lečně s dětmi úkoly. Těšíme se na Vaše vyplněné pracovní listy. 
Od středy 25.9. bude obnoven tvořící kroužek v budově SVC, tentokrát 
pod vedením Anežky a Sváti. Po týdnu, od 2.10. se bude pravidelně stří-
dat s keramickým kroužkem, který bude probíhat v budově školy pod 
vedením Ilonky.  Pro více informací sledujte fb stránky Nové speranzy. 
Na zimní období se pro Vás chystáme obnovit akci “adventní zdobení 
věnců” v budově SVC. 

NS
SRAZ RODÁKŮ
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Loučení s prázdninami
Poslední sobotu letních prázdnin se naše obec stala dějištěm radosti, 
smíchu a zábavy, když jsme pro děti uspořádali dětský den, který plynu-
le přešel do večerní taneční zábavy. 
Odpoledne patřilo především dětem. Pro naše nejmenší byly připrave-
ny různé soutěže nachystané našim Klubem seniorů, které jim umožnily 
vyzkoušet si své dovednosti a obratnost. Na každém stanovišti pro ně 
čekala drobná odměna. Spoustu radosti vyvolal skákací hrad, který byl 
po celé odpoledne obležený nadšenými dětmi. Vyskákaly se do sytosti, 
což bylo vidět na jejich rozzářených tvářích.
Zvláštním lákadlem dětského dne byla ukázka hasičského sportu v po-
dání našich mladých hasičů z Luké a ukázka techniky a vybavení hasičů 
z Ješova. 
Hlavním bodem programu bylo vystoupení pana Václava Upíra Krejčí-
ho, který je známý svým jedinečným smyslem pro humor a všestran-
ným talentem. Pan Krejčí dokázal, že je opravdovým mistrem svého 
řemesla, když na tvářích malých diváků vykouzlil úsměv a radost. Po 
ukončení svého vystoupení s námi poseděl až do osmé hodiny večerní.
Ačkoliv se kvůli nepříznivým povětrnostním podmínkám nemohl usku-
tečnit plánovaný přelet rogala a motorového paraglidu, na celkové 
atmosféře to vůbec neubralo. Dětský den se nesl ve znamení pohody 
a spokojenosti a všichni si jej naplno užili.
Od 19. hodiny se pak areál proměnil v místo setkání pro ty dříve na-
rozené, kdy se konala taneční zábava. Zahrály nám kapely Old school 
a Krápník, které svým hudebním repertoárem nadchly snad všechny 
přítomné. Po celý průběh akce se o občerstvení starali naši fotbalisti. 
Po celý průběh akce se o občerstvení starali naši fotbalisté, kteří zajisti-
li, že nikdo nezůstal hladový ani žíznivý.
Děkujeme všem, kteří se podíleli na organizaci této úspěšné akce a také 
všem sponzorům za podporu. Věříme, že i v příštím roce se nám podaří 
připravit další tuto akci pro naše děti i dospělé. 

místostarosta obce, Daniel Spáčil

SRAZ RODÁKŮ
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SDH LUKÁ

Připomeneme si události od posledního vydání obecního zpravodaje: 
2. 6. jsme se s mladými hasiči zúčastnili pohárové soutěže v Ješově. 
Sice se nám moc nedařilo, skončili jsme na 4. místě, ale děti si to užili. 
22. 6. byla naše největší akce v tomto roce a to bylo 130. výročí založení 
SDH v Luké spojené s rodáky. Společně s obcí a ostatními spolky jsme 
to zvládli perfektně. Byla spousta jídla, pití a zábavy. 13. července se 
konaly na místní nádrži rybářské závody. Nepřišlo moc dětí, ale každý si 
odnesl něco na mlsání. 31. 8. měli při rozloučení s prázdninami naši mla-
dí hasiči na hřišti formou tréninku požární útok. To je zatím vše, a kdyby 
se něco dalšího dělo, nebojte se, budeme Vás informovat. 

Pokud chcete i vy nebo vaše děti dál rozšiřovat naše řady, tak se neboj-
te nás kontaktovat.
tel: 704478176  email: sdhluka@gmail.com 

Za SDH Luká Pavlína Šulcová

Plán akcí na podzim 2024

14.9.   Javoříčské véšlap a véjez + Mini burgerfest  areál Javoříčko
12.10.   Traktoriáda     Střemeníčko
28.9.   Svatováclavské hody a drakiáda   Ješov
26.10.   Lampionový průvod    Luká
25. - 29.10  Lucernafest     zahrada Javoříčko

Říjen
Prucek František,   Ješov
Fontaník  Miroslav,   Ješov
Pešková Emíl ie ,   Vesel íčko
Fuchmanová Zdeňka,   Luká
Fischerová Marie ,   Luká
Juřička Jan,    Luká

Listopad
Nátr Josef,    Luká
Džugová Anna,    Luká
Sedláček Vladislav,   Vesel íčko
Zapletal  Zdeněk,   Javoříčko
Malínek  Josef,    Vesel íčko

Prosinec
Grepl  Vlast imil  Ješov

naši  jubi lanti

Adam Čapák
Vilém Čapák
Dorota Plhalová

narodi l i  se

Crhák Václav
Kvapilová Marie

rozlouči l i  jsme se
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S P U R N Í KŮV  O C H O T N I C K Ý  S O U B O R  S O K O L A  L I T O V E L  

U V Á D Í  H OŘK O U  K O M E D I I

M I C H A L A  S C H M A L Z E

Zdeněk Šmíd Josef Andrle Michal Schmalz

Iva Kevešová Stáncová Jana Chalupová

Pavel Soldán Petr Škobrtal Martin Truxa Michal Rakowski

V S T U P N É  8 0 KČ

světla: Marek Drešr,  zvuk: Filip Soldán 

Zdena Sedlářová

W W W . D I V A D L O L I T O V E L . E S T R A N K Y . C Z
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SDH Ješov vás zve na 

 

SVATOVÁCLAVSKÉ HODY 
a tradiční  

DRAKIÁDU 
 

28.9.2024 v hasičském areálu v Ješově od 15:00 hod 

 

- Občerstvení pro malé i velké zajištěno 
- Souteže v létání draků,  !! nově i soutěž o 

nejkrásnějšího vlastnoručně vyrobeného draka !! 
 

MINI
BURGERFEST

14. září 2024

Začátek akce

Kde?
14.9. 2024 od 11:00

Areál Nové Javoříčko

Karaoke 
Diskotéka

Sportovní soutěže 
Bar 

Cukrárna
Maskot Igor 
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v našem přírodním areálu 
maJí děti k dispozici hřiště s řadou atrakcí.

 

 

 3.ročník 
Střemeníčské  traktoriády 

                  Která se uskuteční 

                 12.10.2024 
Začátek akce od 14,00 hod na místním hřišti, kde se dozvíte co vás  

čeká a nemine       

Od 13,00 hod bude probíhat registrace vozidel 

Ve 14,00 hod start a průjezd naplánovanou trasou 

se zajímavými soutěžemi. 

Naši nejmenší účastníci si projedou svoji trasu na hřišti,kde si  

v cíli smlsnou na dobrotách. 

Diváci budou opět hlasovat o nejlepší,nejzajímavější a nejvtipnější stroj  

a jeho hrdého řidiče,na kterého čeká odměna       

Na vás všechny čeká bohaté občerstvení 

 

 Těšíme se na vás a všem přejeme krásné počasí a báječnou zábavu 

Váš traktor tým Helča a Vašek, spolu se Střemeničáky,kterým tímto také 
děkujeme za pomoc při organizaci 


